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I / 2000 INNEHÅLL

Tema: Kulturmiljöer av riksintresse
Hur väljer vi ut de miljöer som ska betecknas vara av riksintresse?

Hur går man vidare för att säkerställa dessa kulturmiljöer?

1 Inledning

MONIKA MINNHAGEN-ALVSTEN

2 Temapresentation

ANN MARIE WESTERLIND

Miljömålen och riksintressena går hand i hand.

4 Framstegsstrategi eller passerat planeringstänkande

KEITH WIJKANDER

Kan en satsning på riksintressena utveckla och förnya insatserna
för kulturarvet?

11 Var finns raggarfiken, korvkioskerna och vägmiljöerna?

BIRGITTA SVENSSON

Bilen har haft stor betydelse
för vårt sätt att betrakta
miljön under 1900-talet.

16 Stolta riksplaner ersattes

med kulturhistoriska

beskrivningar

BENGT O.H. JOHANSSON ■‘S-4&

22 Fiskal centralisering eller '
folklig acceptans?

KRISTIAN BERG

28 Efter ett intensivt arbete

- hur går vi vidare?

LENA BERGILS

Omslag Den stora bilden från 

Linköping 1960. Den

lilla bilden interiör

gruvlaven i Klackberg. if1
FOTO:
ROLF OLSON OCH
BENGT A LUNDBERG
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Ledaren

Kulturens roll
i miljövården

Om de stora miljöproblemen ska vara lösta om ett par decennier
måste alla samverka. När vi strävar mot en god miljö är de kulturella
och sociala delarna lika viktiga som de ekologiska.
Kulturmiljöerna svarar för den historiska kontinuiteten och visar på
tidigare generationers liv och livsbetingelser. Spåren i landskapet behöver
aktivt tas tillvara och det kräver en öppen dialog mellan olika aktörer.
Särskilt viktigt är samspelet mellan kommunerna och staten.
I detta nummer av Kulturmiljövård uppmärksammar vi av den
anledningen riksintressena och hoppas att deolika artiklarna ska 
stimulera till fortsatt debatt!

FOTO: LEIF ÖSTER

Göta kanal - vår längsta sam- Monjka Minnhagen-Alvsten
manhängande kommunika
tionsled av riksintresse. Ansvarig utgivare

i Fjällbacka kyrka med
fiskeläger.

33 Pilotstudier som vägledning
för kommunplanering

industri och förorter
MATS BURSTRÖM

FOTO: ANN MARIE WESTERLIND HELENA WESTIN
BENGT A LUNDBERG RAÄ

40 Nässjö idealstadsplan KARIN ARVASTSON

MEIER ANDERSSON 69 Ett förslösat Stockholm

44 Storgatan i Tranås
ROLF ARFWIDSON

mellan Söder och Norr
malm

46 Hur starkt är skyddet?

BIRGITTA CEDENHAG

ROBERT BENNETT

AXEL UNNERBÄCK

LENA SIMONSSON

•rc-T.

’ 1 *! *

52

57

64

Ett försök att skissa framti
den för riksintressena
PER-OLOF REMMARE

Utveckling pågår
VÄGVERKET BOVERKET

NATURVÅRDSVERKET

KOMMUNFÖRBUNDET

Nutida landskap, modern

73

78

82

Kaliningrad - byggnads
vård kan hindra kulturell
katastrof
KRISTIAN BERG

BENGT K Å JOHANSSON

CHRISTER GUSTAFSSON

Böcker

Notiser
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Nässjö idealstadsplan
ger järnvägsknuten riksintresse

AV MEIER

ANDERSSON

Staden var temat för Riksantikvarieämbetet 1998 och Stadens Torg var te

mat för Kulturhusens dag den 12 september samma år. Två av tre svenska

städer, omkring 100, är klassade som riksintressen.

Som ansvarig för Stadens torg blev jag uppmärksammad på detta och tyck

er Nässjö borde passa in bland de städer som är av riksintresse.

Mitt argument för detta är den
konsekvent genomförda ideal
stadsplanen för den järnvägsknut
som Nässjö har.

Edelsvärds idealplan
Vid mitten av 1850-talet beslutade
riksdagen att ett järnvägsnät skulle 
utbyggas och SJ-chefen Nils Erics
son hade som ledmotiv att använ
da järnvägen som regionalt utveck-
lingsinstrument. Linjerna skulle 
dras genom trakter som tidigare
hade haft dåliga kommunikationer
för att näringslivet där skulle
blomstra. Gamla städer hamnade
vid sidan, stationssamhällen och
knutpunkter nyskapades.

1855 utnämndens Adolf Wil
helm Edelsvärd till Statens Järn
vägars chefsarkitekt. Han ansåg att

40

byggnaderna borde ses i ett större
sammanhang.

År 1859 publicerade Edelsvärd
en artikel i Tidskrift för Byggnads
konst och lngeniörvetenskap un
der rubriken ”Plan och byggnads
sätt för Landsortsstäder och För
städer”. Han skrev där att det tro
ligen skulle visa sig att nya städer
...behöfva anläggas, särdeles utmed
åtskilliga punkter afvåra stamba
nor. ...om en ny stad, som behöf-
ver anläggas, deremot genast på
det allmännas bekostnad tages un
der armarne, förses med en god
plan och en god byggnadsordning,
så blomstrar den hastigt upp till en
treflig och eftersökt medelpunkt
för omkringliggande landsorter.

I stort sett skilde sig Edelsvärds
plan från år 1859 inte från renäs-

1/00 kmv



   
    

   

 

  

 

   
    

   
   

  
     

 
    

    
   
    
   
   

   
    

    
   

   
    

  
  

 

  

         
           

         
       

       

   
          

           
           

         
           

        
          

   
           

        
            

           
  

        
        

        
             

       
    
   

   
  

   
   

  

 
   
          
         

              
          

         
              
      

    

 

Nässjö idealstadsplan ger...

i Nässjö hör till de sam
hällen som helt kan
kopplas samman med
järnvägen.
Edelsvärds idealstads
plan förverkligades.
FLYGFOTO FRÅN

193 O-TALET

2 Edelsvärd angav ett antal
punkter som han ansåg
borde följas vid planläg
gandet av landsortsstäder
eller förstäder. Staden skul
le bl.a. förses med torg,
öppna platser och plante
ringar, vidare skulle den
delas i två hälfter av paral
lella huvudgator åtskilda
av en park med alléer. Det
skulle avsättas välbelägna
tomter för publika byggna
der. Med ”välbelägna” av
såg Edelsvärd här att de
borde placeras i stadens
centralaxel, vars poler
skulle utgöras av stations
huset och kyrkan. Denna
plan var ursprungligen
tänkt för Falköping och
publicerades 18S9.

sansens rutnätsplaner. Det nya var den monumentala tyngd stationshuset
erhöll då det bildade fond i ett centralt stadsparti, själva stadskärnan,
uppbyggt av parkanläggningar och med kyrkan som motpol till stations
huset. Utefter järnvägen placerades fabriksområden och bangårdens
”baksida” saknade helt den monumentalitet som tillmättes ”framsidan”.

Järnvägen kommer till Nässjö
Samma år som södra stambanan 1864 drogs fram över Runnerydsgår-
darna i Nässjö hade Samuel Gustav Esping blivit ägare till en av gårdar
na. Esping, som till yrket var lantmätare, hade uppenbarligen insett hur
lönsamt ett markinnehav vid Nässjö planerade järnvägsstation skulle bli.
Till hans hemman hörde stora delar av den blivande stadens centrum,
nuvarande Stortorget med omgivningar och kvarteren utmed Storgatan
och norrut. Redan 1864 skisserade han den plankarta, som skulle ange 
grundstrukturen i samhällets bebyggelse.

Det var en enkel rutnätsplan, ritad helt i enlighet med tidens planideal
för järnvägssamhällen där de raka spåren fixerar riktningen och terräng
förhållandena inte lägger alltför stora hinder i vägen för raka linjer och
räta vinklar. Esping hade säkerligen tagit del av Edelsvärds artikel i Tid
skrift för byggnadskonst.

Stationshuset och torget blev centralpunkter. Genom 1874 års bygg
nadsstadga fick presumtiva städer och municipalsamhällen dessutom en
anledning att förbereda sin samhällsplanering. Två nya plankartor över
Nässjö utarbetades av S. G. Esping, men ingen av dem skulle bli det offi
ciella underlaget för Nässjö municipalsamhälles byggnadsplanering. Es-
pings förslag sköts åt

STAD S-PLAN AF A.W EDELSVÄRD
sidan och jönkö-
pingsarkitekten A M
Lindeblad fick upp
draget att utarbeta
officiell karta och
regleringsplan för
Nässjö.

Den lindebladska
kartan och tomtregle-
ringen följde i huvudsak Espings grundplan. Något annat var knappast
möjligt, sedan bebyggelsen dittills utvecklats enligt denna. En skillnad be
stod dock i att gatubredden i 1883 års plan ökats från 50 till 60 fot.

1864 invigdes södra stambanan i sin helhet mellan Malmö och Falkö
ping. 1873 anknöts Nässjö-Oskarshamn järnväg till statsbanan i Nässjö.
Ett år senare den 17 november 1874 blev en stor dag i Nässjö. Denna
dag invigdes i Nässjö Östra stambanan, linjen Nässjö-Katrineholm.

41 1/00 krav
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i S G Espings plankarta
av 1864 med bebyggel
sen inritad ett tiotal är
framåt.
MILJÖ- OCH BYGGNADS

NÄMNDENS ARKIV

Unti UniÄijstatin

Således var Nässjö redan år 1874 en betydande järnvägsknut med
fyra järnvägslinjer. Den femte Halmstad - Nässjö, tillkom under år 1882.
Den sjätte järnvägslinjen Sävsjöström - Nässjö blev färdig för trafik i slu
tet av år 1914. Nässjö var alltså samma år som man fick stadsrättigheter
en betydande järnvägsknut med järnvägslinjer i sex riktningar. Nässjö
fick stadsrättigheter 1914. Några år före stadsbildandet hade samhället
skaffat sig en egen arkitekt eller stadsingenjör, Nils Christiansen från
Stockholm. Han fick omgående i uppdrag att utarbeta ny stadsplan och
komplettera 1883 års plan. Christansens plan godkändes av stadsfull
mäktige 1915, men blev aldrig fastställd av Kungl. Maj:t.

I stället kallades göteborgsarkitekten Albert Lilienberg att utföra en
ny stadsplan, som låg klar 1917 och som sedan utgjort grunden för Näs
sjös utveckling och fysiska planering. Albert Lilienbergs stadsplan ändra
de inte de centrala delarna av Nässjö, däremot anpassades gatunätet i yt
terområdena efter rådande terrängförhållanden enligt de stadsplaneideal
som hade blivit gällande. Lilienbergs plan gäller i stort fortfarande idag.

Bebyggelsen utmed "axeln"
Järnvägsstationen blev en värdig representant för den nya tiden och fick
en central och stadsplanebildande roll i ena ändan av den monumentala
axeln som kom att gå vidare via Esplanaden, Stortorget, Karlagatan och
genom stadsparken ner till Ingsbergssjön.

Järnvägsstationen uppfördes 1864 efter ritningar av Adolf Wilhelm
Edelswärd. Det var en reveterad träkonstruktion i en våning, som sedan
byggts ut i flera etapper, senast 1992.

Tack vare järnvägens tillkomst började en livlig byggnadsverksamhet
och en stor inflyttning till tätorten.

Bland stadens monumentala byggnader märks Sparbankshuset vid 
torgets södra hörn, första byggnadsdel från 1907 med klara jugenddrag
samt Stadshuset, som byggdes åren 1913-15 och är en massiv byggnad i
sen jugend och nationalromantisk stil. Det idag äldsta bostadshuset kring
torget är hörnhuset Stortorget/Rådhusgatan från 1884. Detta uppfördes
från början som en handels- och hantverksgård.

Kring Stortorget skedde en stor omvälvning under åren 1958-1975 då
mycket av de gamla husen revs och ersattes av nybebyggelse av blandad
karaktär.

1964 fyllde Nässjö 50 år och detta år byggdes Hotell Högland på
samma plats där ett avde ursprungliga hotellen var beläget. Hotellet
manifesterar i högsta grad denna tidsepok.

Från och med mitten av 1980-talet har Nässjöbor mer och mer börjat
inse värdet av den genuina stadsplan som vi förfogar över i Nässjö.

Samtidigt började man också i flera städer att bemöta storstädernas

42 1/00 kmv
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i Bild från dagens Näs
sjö, Stortorget med
stadshuset i fonden.

FOTO: MILJÖ- OCH BYGG

NADSNÄMNDENS ARKIV

Meier Andersson är plan

arkitekt i Nässjö kommun.

Nässjö idealstadsplan ger...

framfart och dess köpcentra. Så
skedde även i Nässjö; vi fick vår
första gågata, Storgatans norra del
från Stortorget och vi började på
allvar att ta oss an Esplanaden och
Stortorget och göra ”stadsmässi-
ga” förbättringar med bättre gång
banor, planteringar m m.

Därefter har Stortorget sten
satts med influenser från gammal
tid, torget har i modern tid blivit 
torg igen efter att en längre period
ha varit asfalterat och belamrat
med bilar. För närvarande arbetar
vi vidare med Karlagatan och för
längningen ner mot sjön.

Alla dessa åtgärder för att stär
ka intrycket av ”axeln”. Vi försö
ker också berätta för våra innevå
nare vid föreläsningar och inför
skolklasser om det stora värde vår
gamla stadsplan har.

Vid allt planarbete finns tanken
att skydda den ursprungliga järn-
vägsstadsplanen. Detta är idag ing
et problem då tjänstemän och för
troendevalda är väl införstådda
med järnvägsstadsplanens värde.

Pedagogiskt misstag
Anledningen till denna medveten
het är säkert det misstag som be
gicks på 70-talet då en stor exploa
tering skedde över två kvarter och
en del av mellanliggande Postgatan
(tidigare Chefsgatan) överbyggdes.
Därmed bröts det ursprungliga rut-
nätsmönstret på ett mycket olyck
ligt sätt. En del förbättringar har
skett på Postgatan under 90-talet
och ytterligare idéer föreligger för
att göra Postgatan mer tillgänglig

43

if V

och återskapa rutnätmönstret. Det
ta misstag på en central gata har
förmodligen vänts till något posi
tivt och har gjort Nässjöborna mer
uppmärksamma på centrummiljö
frågor.

Vidare utfördes under 90-talet
ett ambitiöst arbete när vi tog fram
ett reviderat Kulturmiljöprogram,
färdigt 1998.1 detta program har
järnvägens tillkomst utförligt be
handlats. Bevarandevärda byggna
der behandlas på ett utförligt sätt.
Vi är också idag observanta på
byggnaderna utmed axeln så att inte
några felaktiga ombyggnader sker.

Gatumönstret som riksintresse
Jag vill påstå att Nässjö Järnvägs-
stadsplan och speciellt det centrala
stadspartiet ”axeln” säkerligen
skulle motivera en plats bland de 
riksintressen som finns för Sveriges
städer. Om statusen för gatumönst
ret i Nässjö centrum höjs till riks
intresse kommer de kulturhistoris
ka aspekterna att få en ökad tyngd
gentemot de kommersiella krafter
som tidvis utgör ett hot mot stads
planens bevarande.

Det är med stolthet vi arbetar vi
dare med denna järnvägsstadsplan
och med förhoppningen att Samuel
Gustaf Esping skulle känna igen sin
rutnätsstadsplan 135 år senare.

1/00 krav


